
قرار اس�ت ي�ك ج�اي خل�وت و دن�ج براي 
دف�ن زباله ه�اي پايتخت تعيين ش�ود؛ جايي 
كه ب�دون عب�ور و مرور باش�د. ش�ايد ب�ا اين 
كار، ب�وي متعفن زباله ه�اي  تر و خش�ك كه 
روي هم تلنب�ار ش�ده از ش�هر و خانه ها دور 
ش�ود، اما بدون ش�ك چنين تصميماتي آثار 
مخربي را براي محيط زيس�ت به دنب�ال دارد. 

ساليان سال اس��ت كه كارشناسان محيط زيست 
فرياد مي زنند كه دفن زباله راه حل مديريت پسماند 
نيس��ت و بايد   نس��بت به كاهش توليد پسماند و 
همچنين تفكيك آن در مبدأ و بازيافتش چاره اي 
اساسي انديشيده ش��ود، اما گويي مديران شهري 
اصرار به تكرار همان روش هاي قبلي خودش��ان 
دارند و حرف دلسوزان محيط زيست را نمي شنوند. 
البته حدود سه ماه اس��ت كه طرح  جديدي براي 
تحويل پسماند درب منزل در حال انجام است كه 
متأسفانه اين طرح به دليل كم و كاستي هايي كه 

دارد، چندان راهگشا نبوده است. 
اين بلايي اس��ت كه خودم��ان بر س��ر خودمان 
آورده ايم، عم��ده توليدكنندگان ب��دون ترس از 
آسيب به محيط زيست، بسته بندي هايي را براي 
محصولاتش��ان طراحي مي كنند ك��ه چندان با 
طبيعت سازگار نيس��ت و حتي منجر به افزايش 
توليد پسماند در شهر مي شود. بدتر اينكه، عمده 
شهروندان بيخيال از آلوده ش��دن شهر خود، هر 
آنچه  را به دستشان مي رسد، وارد سطل هاي زباله 
مي كنند و آن را به بيرون از خانه شان مي فرستند، 
در نهايت ش��هرداري نيز با بي توجهي نس��بت به 
تفكيك زباله هاي تر و خشك در ساختمان ها و ملزم 
كردن شهروندان به اين كار، هر آنچه  را داخل سطل 

باشد با ماشين هاي حمل زباله مي برد؛ چرخه اي كه 
گويي در آن، همه دست به دست هم داده اند تا شهر 

را نابود كنند!
  انتقال محل دفن زباله ها به جايي ديگر

انتقال روزانه بيش از ۷ هزار تن زباله پايتخت نشينان 
به مجتم��ع پ��ردازش و بازيافت زبال��ه آرادكوه، 
مشكلات زيس��ت محيطي زيادي از جمله توليد 
شيرابه، سموم، آلوده كردن آب هاي زيرسطحي و 
بوي بد براي مردم شهرستان ري و به ويژه كهريزك 
ايجاد كرده اس��ت. به همين دليل بحث انتقال و 
جابه جايي آرادكوه مطرح ش��د. اي��ن موضوع در 
برهه اي شدت گرفت و در برهه اي ديگر كند شد 
و در نهايت به نتيجه نرسيد. در نتيجه آن ساليان 
سال، معضلات اين مركز پس��ماند، مردم جنوب 
پايتخت را آزار داده و همچنين محيط زيست را به 

خطر انداخته است. 
در همين راس��تا، روز دوش��نبه عليرضا فخاري، 
استاندار تهران در گفت وگو با خبرنگاران در رابطه 
با معض��لات آرادك��وه گفت: »ش��هرداري تهران 
براي جابه جايي آرادك��وه برنامه ريزي دارد و يك 
زميني در موقعيت جغرافيايي جديد در نظر گرفته 
شده است. « او با بيان اينكه اكنون بحث مطالعات و 
جانمايي در حال انجام است، اظهار داشت: »پس از 
طي مراحل و انجام مطالعات و طراحي ها، در برنامه 
زمان بندي، آرادكوه به مكان جديد جابه جا خواهد 
شد. « استاندار تهران درخصوص مكان مركز جديد 
دفن زباله پايتخت تصريح كرد: »مكان جديد در 
محدوده سرزميني شهرستان ري و در مسير جاده 

تهران- قم قرار دارد.«
اما س��ؤالي كه مطرح مي شود، اين اس��ت كه آيا 
جا به جايي مركز دفن زبال��ه و انتخاب مراكز دوم، 

سوم و حتي چهارم مي تواند راه حل باشد؟ چه كسي 
پاسخگوي آلودگي منابع آبي زيرزميني در اثر نفوذ 
شيرابه هاي زباله خواهد بود؟ آيا كساني كه در حوزه 
مديريت پسماند و همچنين تعيين مركز دفن زباله 
تصميم مي گيرند به آثار مخرب محيط زيستي اين 

كار نيز فكر كرده اند؟ 
 زباله؛ تهديد يا فرصت؟

انتش��ار گاز متان يكي از پيامده��اي جانبي دفع 
زباله هاي شهري به شيوه سنتي است. متان يكي 
از گازهاي اصلي پديده گلخانه اي و گرمايش زمين 
محسوب مي شود. حدود دو سال قبل، ناسا ۵۰ نقطه 
را به عنوان منشأ انتشار گاز متان در جهان شناسايي 
كرد كه جنوب تهران يكي از اين نقاط بود، يعني 
همان محل دفن زباله ش��هر تهران! اما بايد به اين 
نكته مهم نيز توجه كرد كه زباله به معناي واقعي 
طلاي كثيف است، يعني اگر براي آن برنامه ريزي 
وجود داشته باشد، نه تنها به عنوان معضلي بر دوش 
كشور سنگيني نمي كند، بلكه حتي مي شود از آن 
درآمدزايي كرد، به ويژه در كشورهايي مانند ايران 
كه ميزان توليد زباله در آن بسيار بالاست و حجم 

زيادي از آن هم دفن مي شود. 
آمارهاي جهاني در س��ال ۲۰۲۱ نش��ان داده كه 
ايران در ميان كش��ورها رتبه ۱۷ را در توليد زباله 
داشته است. در ايران روزانه حدود ۵۸ هزار تن زباله 
توليد مي شود كه حدود ۸ هزار تن از آن مربوط به 
تهران است. متوس��ط توليد روزانه زباله در ايران 
حدود ۷۱۰ گرم يعني ۲/۵ برابر متوس��ط جهاني 
اس��ت؛ از اين ميزان زباله ح��دود ۷۵ درصد دفن 
مي شود كه بخش زيادي از آن به صورت غيراصولي 
است كه خس��ارت زيادي را به محيط زيست وارد 
مي كند.  اين در حالي است كه زباله در كشورهاي 

توس��عه يافته و پيش��رفته به عنوان منبع درآمد 
محسوب مي شود. يكي از اين منابع درآمد، توليد 
گاز متان از زباله است كه به آن بيوگاز مي گويند؛ 
گازي كه بدون تصفيه مورد استفاده قرار مي گيرد و 
مواد حاصل از سوختن آن دي اكسيد كربن و بخار 
آب است. به اين ترتيب، در مقايسه با ديگر منابع 
انرژي كه هنگام احتراق گاز مونواكس��يد كربن و 
ساير آلاينده هاي محيطي توليد مي كنند منجر به 

آلودگي هوا نمي شود. 
 تكرار اشتباه گذشته

آيا جا به جايي مركز دفع يا دفن زباله كمكي به حل 
مشكلات پيش آمده مي كند؟ در اين رابطه محمد 
درويش، كارش��ناس محيط زيس��ت به »جوان« 
مي گوي��د: »جا به جايي مركز دف��ن زباله با همان 
روش قبلي در واقع پاك كردن صورت مسئله است، 
بنابراين مشكلات همچنان باقي مي ماند، مشكلاتي 
كه تنها يكي از آنها توزيع بيشتر گاز خطرناك متان 

است و اين يعني تكرار اشتباه.«
او به خطرات زيس��ت محيطي دفن زباله اش��اره 
مي كند و اظهار مي دارد: »مطابق گزارش شركت 
مناب��ع آب مديريت اي��ران و همچني��ن گزارش 
كارگروه مبارزه با خشكسالي، متأسفانه علاوه بر 
اينكه با كمبود كمي منابع آب روبه رو هستيم با افت 
كيفيت منابع آب نيز مواجه شده ايم. يكي از دلايل 
افت كيفي منابع آب، ورود ش��يرابه ها و آب هاي 
خاكستري به منابع آب سطحي و سفره هاي آب 
زيرزميني و خاك است كه اصرارها براي دفن زباله 
نشان مي دهد مس��ئولان امر دغدغه  اي نسبت به 

اصلاح روش كاري خود ندارند.«
اين كارشناس محيط زيس��ت ادامه مي دهد: »نه 
فقط تهران بلكه در بسياري از مناطق ايران مانند 
گيلان شاهد هستيم كه منابع آب سطحي و آب 
زيرزميني آلوده شده است، تا جايي كه روزانه ۷ليتر 
شيرابه زباله به ش��هر و تالاب انزلي وارد مي شود. 
همانند اتفاقي كه براي درياچه كهريزك در جنوب 
تهران افتاده است. مگر نه اينكه تمام منابع غذايي 
ما از اين آب و خاك به دست مي آيد، پس چرا عمده 
مسئولان نسبت به آن احساس خطر نمي كنند؟«
الگويي در كرمانشاه كه توجهي به آن نشده است

درويش به اهميت بازيافت زباله و استفاده مفيد از 
آنها اشاره مي كند و مي گويد: »9۷درصد زباله هاي 
توليدي قابل بازيافت هستند و تنها 3 درصد  زباله ها 
)مثل زباله هاي بيمارستاني( بايد امحا شوند و قابل 
بازيافت نيستند، پس بايد سراغ تقويت برنامه ها 
براي تفكيك زباله از مبدأ برويم. بايد تهديد زباله 
ش��هري را به يك فرصت تبديل كنيم؛ كاري كه 
در حال حاضر توس��ط دكتر هايده شيرزادي در 
كرمانشاه انجام مي ش��ود، اين بانو ۲۷ سال است 
كه با كمك حدود ۸۰ نفر، اش��تغال پايدار ايجاد 
كرده است و بيش از ۸۰ درصد زباله هاي كرمانشاه 
را بازيافت مي كند، اما در تهران با اين همه ادعا از 
سوي مسئولان، كمتر از ۱۰ درصد زباله ها بازيافت 
مي شود! بنابراين لازم نيست ما يك الگو از اتحاديه 
اروپا بياوريم، بلكه يك الگوي كارساز دم دستمان 

قرار دارد كه بايد از آن استفاده كنيم.«

جمعيت هلال احمر در يك سال گذشته ۳۰۰ دستگاه آمبولانس و ۶۰۰ دستگاه خودرو از گمرگ ترخيص 
و قرارداد هزار و ۵۰۰ دستگاه خودرو ديگر منعقد شده است

نوسازي ناوگان امدادي

دفن زباله روی دماغ پایتخت؟!
تهديدي كه مي توان آن را به فرصت تبديل كرد

 كارشناس محيط زيست در گفت وگو با »جوان«:  الگوهايي دم دستمان قرار دارد كه بايد سراغ آنها برويم، مثلاً در كرمانشاه 
بيش از 8۰ درصد زباله ها بازيافت مي شود كه الگوي خوبي است، اما در تهران با اين همه ادعا از سوي مسئولان، كمتر از 1۰ درصد زباله ها بازيافت مي شود!

جمعيت هلال احمر ايران يك�ي از فعال ترين 
جمعيت هاي امدادي عضو كميس�يون هلال 
احمر و صليب س�رخ در دنياس�ت؛ جمعيتي 
ك�ه كارنامه عملك�ردي مناس�بي در حوادث 
دارد و ح�الا بر نوس�ازي ناوگان ام�دادي اش 
متمركز شده اس�ت. ب�ه گونه اي كه ب�ه گفته 
رئيس جمعيت هلال احمر در يك سال گذشته 
۳۰۰ دستگاه آمبولانس و ۶۰۰ دستگاه خودرو 
از گم�رک ترخي�ص ك�رده  و قرارداد ه�زار و 
۵۰۰ دس�تگاه خودرو ديگر منعقد شده است. 

پيرحس��ين كوليوند، رئيس جمعيت هلال احمر 
در نشست خبري كه مناس��بت هفته هلال احمر 
برگزار شد، با اشاره به جايگاه بين المللي هلال احمر 
ايران گفت: » ايران جزو پنج كشور برتر دنيا در ميان 

جمعيت هاي ملي و صليب سرخ است.«
كوليوند با اشاره به تجهيز ناوگان امدادي و همچنين 
شارژ انبارهاي اين جمعيت افزود: » در حوزه امداد 
و نجات نيز اگرچه ما در سال گذشته مأموريت هاي 
بس��ياري در داخل و خارج از كش��ور داشتيم، اما 
ظرفيت انبارهاي امدادي را ارتقا داديم و خوشبختانه 

اين اقدام انجام شد.«
رئيس جمعيت هلال احمر با اشاره به تأمين ناوگان 
امداد و نجات در كشور نيز گفت: »در سال ۱۴۰۰ 
از ۲۴ بالگرد ما تعداد ۱۰ فروند فعال بود، امروز اما 
۲3بالگرد ما فعال است گرچه بازهم به بالگرد نياز 
داريم. 3۰۰ دس��تگاه آمبولانس و ۶۰۰ دس��تگاه 
خودروي نجات را از گم��رك ترخيص كرديم كه 
اين خودروها به اميد خدا وارد ناوگان خواهند شد. 
همچنين هزارو۵۰۰ دستگاه ديگر را هم سفارش 
خواهيم داد كه از آب��ان تا دي ماه آنه��ا را تحويل 

خواهيم گرفت. «

 جايگاه بين المللي ايران 
رئيس جمعيت هلال احمر درب��اره وضعيت ايران 
در ميان جمعيت هاي صليب سرخ و هلال احمر در 
دنيا اينگونه توضيح داد: » در سطح ملي و بين المللي 
تلاش كرديم جزو بهترين ها باشيم تعداد داوطلبان 
را از ۴۶۰ نفر به حدود 3 ميليون رسانده ايم كه در 
حال آموزش هستند. گروه هاي مختلفي در سازمان 
جوانان ايجاد كرديم، مانند گروه هاي سحر كه در 
زلزله تركيه و سوريه به خوبي درخشيدند و به عنوان 

يك الگوي موفق در فدراسيون شناخته شده اند.«
وي درباره تيم هاي ياس گف��ت: »تيم هايي نيز از 
ديگر گروه هاي هلال احمر در اين بخش است. در 
اين راستا براي ۲۰ هزار زن سرپرست خانوار شغل 

ايجاد و توانمند شده اند. «
كوليوند اضافه كرد: » باشگاه باور با كمك سازمان 
جوانان تأسيس ش��د كه به همراه خانه هاي هلال 
به عنوان يك الگ��وي موفق به صليب س��رخ ارائه 
شده است. همچنين كانون دانش آموزي را از ۸ هزار 

به ۶۸ هزار رسانده ايم.«

وي توليد داروهاي نوتركيب و تجهيزات پزش��كي 
جديد را از اقدام��ات ديگر هلال احمر عنوان كرد و 
افزود: »همچنين مراكز خارج از كشور از نظر كيفيت 
كار توس��عه يافته و تلاش كردي��م توانمندي هاي 
جمهوري اس��لامي ايران را نماي��ش دهيم. مركز 
تاجيكستان كه هفت سال تعطيل شده بود، به زودي 

بازگشايي خواهد شد.«
كوليوند ادام��ه داد: »در بحث آم��وزش و پژوهش 
اقدامات خوبي صورت گرفته است امسال هم براي 
هوشمندسازي فعاليت ها و توسعه مراكز توانبخشي 

و ارائه خدمات طب سنتي برنامه ريزي كرده ايم.«
 خدمات هلال احمر اي�ران در حج بهترين 

است
كوليوند با اشاره به عمليات هلال احمر در حج گفت: 
»درمانگاه ها و مراكز درماني ه��لال احمر در حج 
فعال هستند. انتخاب نيروهاي درماني نهايي شده و 
توصيه ها به پزشكان انجام شده تا حجاج در سلامت 

كامل مراسم خود را انجام دهند.«
وي افزود: » به گفته وزارت بهداش��ت عربس��تان، 

خدمات هلال احمر در مراسم حج جزو  بهترين ارائه 
خدمات بوده و كشورهاي ديگر در حال الگوبرداري 
از شيوه پوشش پزشكي هلال احمر هستند. علاوه بر 
اين در مراسم اربعين نيز از روز اول پياده روي اربعين 
اقدام به خدمت رساني مي كنيم و با استقرار پزشكان 
در مسير پياده روي، خدمات رس��اني به زائران را به 

صورت سراسري انجام مي دهيم.«
به گفته كوليوند مسئولان عراقي نيز به صورت كامل 
با هلال احمر همكاري مي كنند و در يك هم افزايي 
مطلوب بهترين خدمات به زائران در حوزه امداد و 
درمان ارائه مي ش��ود. هلال احمر پوشش امدادي 
و درماني پياده روي اربعين را از داخل كش��ور آغاز 
مي كند و تمامي مسيرهاي منتهي به مرز را پوشش 
خواهد داد. در مرزها و در داخل كش��ور عراق نيز با 
همكاري طرف عراقي، در موكب ها، مراكز درماني 
و بيمارس��تان هلال احمر به صورت ويژه مس��تقر 
خواهيم بود تا بهترين خدمات به زائران ارائه شود. 

  اميدواريم حادثه اي در تهران رخ ندهد
كوليوند در پاسخ به پرسشي درباره آمادگي هلال 
احمر در صورت بروز ح��وادث احتمالي در تهران 
گفت: »مس��ئول مديري��ت بح��ران در پايتخت، 
شهرداري تهران است و هلال احمر در اين عرصه 
دستگاه همكار و متولي امداد و نجات است. با وجود 
اين، هلال احمر تمهيداتي انديشيده است تا ميزان 
خسارت هاي احتمالي در حوادث به حداقل برسد.« 
وي گفت: » بايد اميدوار بود كه در تهران حادثه اي 
رخ ندهد، زي��را آمادگي كامل براي رس��يدگي به 
يك حادثه بزرگ وجود ندارد. ب��ا وجود اين هلال 
احمر انبارهاي اضطراري را آماده و تجهيزات كامل 
در اين انبارها وجود دارد. امروز تلاش مي ش��ود با 
آموزش، سطح آگاهي را نسبت به حوادث احتمالي 

ارتقا دهيم.«

 وزير آموزش و پرورش با اشاره به اينكه مي خواهيم مبادي آسيب هاي 
اجتماعي را از مدرسه ببنديم، گفت: تقويت فعاليت هاي پرورشي اولين 

لبيك دولت به صحبت هاي اخير رهبر انقلاب است. 
 سخنگوي شوراي شهر تهران گفت: در مديريت شهري گذشته با يك 
نگاه فانتزي، يك تصور و تفكري حاكم بود كه شهر تهران بايد در همان 
ش��كل بماند و كار ويژه اي انجام نش��ود؛ اين نگاه باعث افزايش قيمت 

مسكن در پايتخت شد. 
 يك جوان ۲۵ س��اله در برتاني��ا مي گويد كه مص��رف »گاز خنده« 
توسط او باعث شده  ديگر قادر به راه رفتن نباشد و به مدت شش هفته 
در بيمارستان بستري شود؛ اين گاز در قليان اكسيژن و با تأييد وزارت 

بهداشت كشورمان در حال استفاده است!
 دبير كارگروه ملي نجات درياچه اروميه با بيان اينكه وسعت درياچه 
اروميه نس��بت به مدت زمان مشابه س��ال قبل با ۵۶۰ كيلومتر مربع 
افزايش به ۲هزار كيلومتر مربع رسيده است، گفت: حجم آب درياچه 
نيز با ۶۰۰ ميليون مترمكعب افزايش نسبت به مدت زمان مشابه سال 

قبل، به ۲/۵ ميليارد مترمكعب رسيده است. 
 معاون آموزش ابتدايي آموزش و پرورش با بيان اينكه فرآيند ثبت نام 
دانش آموزان كلاس اولي از امروز به صورت حضوري و الكترونيكي انجام 
مي شود، گفت: ثبت نام ميان پايه ها نيز پس از اعلام نتايج آزمون هاي 

آخر سال انجام مي شود. 
 رئيس اداره پايش اداره كل محيط زيست استان تهران ضمن اشاره به 
شناسايي ۱۶۲ كارواش آلاينده در پايتخت طي سال گذشته، »پساب« 

را مهم ترين مشكل زيست محيطي آنها ذكر كرد. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک

خدمات صندوق بيماري هاي خاص
افزایش یافت

مدير عامل سازمان بيمه سلامت ايران با بيان اينكه اعتبار صندوق 
حمايت از بيماران خاص و صعب العلاج امس�ال به ۹ هزار ميليارد 
تومان افزايش يافته است، از تدوين بسته هاي خدمتي دندانپزشكي 
ب�راي 1۰ بيماري خ�اص و بارگ�ذاري آن روي س�امانه خب�ر داد. 
محمدمهدي ناصحي، مدير عامل سازمان بيمه سلامت ايران گفت: اعتبار 
صندوق حمايت از بيماران خاص و صعب العلاج در سال تأسيس ۵ همت 
بود كه سال گذشته به ۷ همت رسيد و امسال در دومين سال تأسيس به 

9 همت افزايش يافته است. 
ناصحي ادام��ه داد: در حال حاضر اين صندوق ب��راي ۱۰۷ گروه بيماري 
بسته خدماتي تدوين كرده و در سامانه ها قرار داده است و به تدريج درباره 
مابقي بيماري هاي خاص نيز بسته هاي خدمتي تدوين و از سوي معاونت 
درمان وزارت بهداشت ابلاغ خواهد شد و در سامانه ها بارگذاري مي شود.  
مديرعامل سازمان بيمه س��لامت ايران با بيان اينكه تاكنون بسته هاي 
خدمتي ۵3 بيماري خاص در سامانه بارگذاري شده است، گفت: امسال 
نيز بسته هاي خدمتي ۱۱ بيماري جديد تدوين شده كه بسته هاي خدمتي 

شش بيماري آماده بارگذاري در سامانه است. 
ناصحي افزود: قبل از قانون تشكيلات صندوق حمايت از بيماران خاص، 
فقط پنج بيماري خاص تحت پوشش بيمه سلامت ايران بود، ولي با تشكيل 
اين صندوق به تدريج مابقي بيماري هاي خاص به پوشش بيمه اي صندوق 
اضافه شد و بسته هاي غني خدمتي تدوين شده و مرتب در حال بازبيني 
خدمات درماني، تشخيصي، دارويي و توانبخشي به بيماران خاص هستيم.  
وي با اشاره به اينكه سير تكاملي صندوق در حال انجام است، تصريح كرد: 
بديهي است كه هنوز با سقف پوش��ش خدمتي و فعاليت صندوق فاصله 
داريم كه با دربرگيري كامل بيماران خاص و خريد كامل خدمات دولتي و 

خصوصي اين پوشش تكميل مي شود. 
وي در ادامه از تدوين بس��ته هاي خدمتي دندانپزشكي براي ۱۰ بيماري 
خاص و بارگذاري آن روي سامانه خبر داد و گفت: اين خدمات براي بيماران 
هموفيلي، تالاسمي، ام اس، دياليز، متابوليك، بال پروانه اي، انواع پيوندها، 
انواع سرطان ها، اختلالات روان و اوتيسم انجام خواهد شد.  ناصحي اضافه 
كرد: هزينه هاي بستري بيماران پيوندي و كاشت حلزون هم تحت پوشش 
صندوق قرار گرفته، بسته خدمات رايگان هپاتيت سي در سامانه بارگذاري 
ش��ده و براي مابقي بيماران نيز به تدريج انجام خواهد شد، از جمله براي 
بيماران اس ام اي و هموفيلي در حال تكميل است.  وي با اشاره به نشان دار 
شدن ۲ ميليون از بيماران تأمين اجتماعي در سامانه صندوق حمايت از 
بيماران صعب العلاج گفت: همه اين بيمه شدگان بايد بتوانند از خدمات 
بيمه اي استفاده كنند، زيرا صندوق همگاني اس��ت و متعلق به سازمان 

بيمه اي خاصي نيست.  
مدير عامل سازمان بيمه س��لامت ايران در خصوص بيماري هاي تحت 
پوشش اين صندوق گفت: بيماري هاي تالاس��مي، هموفيلي، نارسايي 
مزمن كلي��ه، ام اس، دياليز )همودياليز و دياليز صفاقي(، هپاتيت س��ي، 
انواع سرطان ها، بيماري كودكان اوتيسم، اختلالات مزمن رواني، پيوندها، 
مغزي، ديابت، جراحي پاركينس��ون، صرع، آسيب هاي شنوايي شديد و 
عميق، كاشت حلزوني، ديستروفي عضلاني و ۲۱ بيماري متابوليك تحت 

پوشش صندوق قرار دارند. 
مدير عامل س��ازمان بيمه س��لامت ايران با بيان اينكه س��هم پرداختي 
سرطاني ها بابت خدمات راديوتراپي در مراكز دولتي رايگان شده و در مراكز 
خصوصي كاهش يافته است، گفت: تا پايان سال ۱۴۰۲ بالغ بر ۶ ميليون 
و ۶۰۰ بار مراجعه به اين صندوق توس��ط بيماران خاص انجام شده است.  
ناصحي افزود: درباره بيماران ام اس نيز داروي خارجي و ايراني وجود دارد 
و براي 9۵ درصد از هزار بيمار ام اس كه به داروي داخلي حساسيت دارند، 
داروي برند تأمين ش��ده و اين سياس��ت براي همه بيماران خاص اعمال 
خواهد شد.  وي در پايان با بيان اينكه سرشماره ۱۶۶۶ براي اطلاع مردم 
از بيماري هاي خاص و خدمات صندوق حمايت از بيماران خاص است كه 
مردم مي توانند براي اطلاع از پوشش بيمه اي اين صندوق براي بيماران 
خاص با آن تماس بگيرند، گفت: انس��ولين هاي تزريقي پرهزينه ترين و 
داروي متفورمين ديابتي ها پرتيراژترين داروي تحت پوش��ش صندوق 
است و بيماري هاي ديابت و فشارخون پرهزينه ترين بيماري هاي تحت 

پوشش هستند. 
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احداث ۴۰ بازار جدید ميوه و تره بار 
در پایتخت

مدير عامل س�ازمان ميوه و تره بار ش�هرداري ته�ران از احداث 
۴۰ ب�ازار جديد مي�وه و تره ب�ار ت�ا پايان س�ال 1۴۰۳ خب�ر داد. 
مهدي بختي��اري زاده، مدير عامل س��ازمان ميوه و تره بار ش��هرداري 
تهران اظهار كرد: در سال ۱۴۰۲ به صورت ميانگين ۴۵ درصد قيمت 
محصولات ميوه و تره بار با ميانگين سطح شهر فاصله داشت، يعني اين 
اندازه كالا را ارزان تر به دست مردم رسانديم. برخي شايد تصور كنند كه 
كيفيت پايين تر آمده، اما طبق آمار موجود، كيفيت نه تنها پايين نيامده 
بلكه ارتقا هم داشته اس��ت.  وي افزود: طبق آمار، نزديك به 3۰ درصد 
ميزان مراجعات به ميادين افزايش يافته و اين افزايش اقبال مردم بيانگر 
بالا بودن كيفيت محصولات است. از سوي ديگر ميزان محصولي هم 
كه عرضه شده در سال ۱۴۰۲ بالاتر از سال قبلش بوده است. در اسفند 
۱۴۰۲ برخلاف سنوات قبل كه بيش از ۲۰ درصد افزايش را داشتيم، 
با اقدامات به موقع سازمان ميادين و تدابير شهردار تهران هيچ افزايش 

قيمتي را نداشتيم. 
بختياري زاده با اش��اره به اينكه كيفيت ميوه ها در ميادين در اكثر بازار ها 
مطلوب و يكسان است، گفت: نظارت هميشه ادامه دارد و اگر موردي خلاف 
اين ببينيم با آن برخورد مي شود، چراكه رضايتمندي همشهري ها برايمان 
اولويت دارد. البته تلاش داريم مش��اركت مردم را در نظارت بر بازار ها هم 
افزايش دهيم از جمله اقدامات در اين راه استفاده از كيوآركد ها در غرفه ها 
است كه مردم مي توانند نسبت به عملكرد آن غرفه هم نظرشان را ثبت و 
امتياز بدهند و اين امتياز و نظرات درباره غرفه اعمال مي شود و نتايجش را 
خود مردم خواهند ديد.  مديرعامل سازمان ميوه و تره بار شهرداري تهران 
افزود: در حال حاضر قريب 3۰۰ بازار و ميدان ميوه و تره بار در سطح شهر 
تهران داريم كه تلاش داريم تا انتهاي س��ال، ۴۰ بازار جديد ميوه و تره بار 
را نيز افتتاح كنيم و سطح خدمات رساني را در همه محلات داشته باشيم. 
افزايش سطح خدمت رس��اني در اولويت با مراكز جنوبي شهر است.  وي 
يادآور شد: تدابيري هم براي فروش مجازي انديشيده شده كه خبر هاي آن 
را به  زودي اعلام مي كنيم.  وي در بخش ديگر درباره ساعت فعاليت ميادين 
در شش ماهه ابتدايي سال ادامه داد: ساعت هاي ميوه و تره بار الان از ساعت 
۸ تا ۱3 و ۱۵ تا ۲۰ از روز شنبه تا پنج شنبه است؛ روز هاي جمعه هم ۸ تا 
۱3 فعاليت دارند. روز هاي تعطيل رسمي هم از ساعت ۸ تا ۱3 مراكز فعال 

هستند و خدمت رساني مي كنند. 

آغاز ساخت ۱۵۰هزار واحد مسكوني
 در تهران

مدير عامل س�ازمان نوس�ازي ش�هر ته�ران از آغ�از كلنگ زني 
1۵۰ه�زار واح�د مس�كوني از م�اه آين�ده در ته�ران خب�ر داد. 
مهدي هدايت، مدير عامل س��ازمان نوسازي ش��هر تهران با اشاره به 
اينكه سال گذشته براساس تكليف تعيين شده توسط شوراي اسلامي 
ش��هر براي ش��هرداري، حدود ۵ هزار و 9۰۰ پلاك در تهران نوسازي 
ش��د، اظهار كرد: كلنگ زني ۱۵۰ هزار واحد مسكوني نيز با همكاري 
نهادها صورت گرفته  كه با رويكرد نوس��ازي بافت فرس��وده ناپايدار و 

اراضي ناكارآمد است. 
وي با ابراز اينكه  تهيه مسكن استطاعت پذير هدف ما براي افراد نيازمند 
مسكن است ، افزود: يك زمين ۲ هزار متري در گلابدره براي اقدامات 
فرهنگي، اجتماعي و ورزشي مدنظر قرار گرفته است و اجراي آن آغاز 
شد، علاوه بر اين پروژه بازآفريني باغ راه حضرت فاطمه زهرا)ع( كه چند 
سالي است با هدف توسعه گردشگري و برقراري عدالت اجتماعي در 
حال ساخت است، به مرحله تكميل و بهره برداري نزديك شده است و 

در ماه هاي آينده در دسترس شهروندان تهراني قرار مي گيرد. 
وي با اشاره به كلنگ زني بيش از ۱۵۰ هزار واحد مسكوني در تهران از 
ماه آينده  خاطر نشان كرد: اين واحدها در بافت فرسوده، محدوده هاي 
ناپايدار و اراضي ناكارآمد ساخته خواهد شد.  به گفته هدايت در شهر 
تهران بايد س��الانه ۱۵۰ هزار واحد ساخته ش��ود تا جلوي فرسودگي 
شهر گرفته ش��ود؛ اين درحالي است كه در س��ال هاي گذشته ۴۰ تا 
۶۰ هزار واحد مسكوني ساخته ش��ده كه منجر به عقب ماندگي هايي 
در اين حوزه شده است.  وي در ادامه گفت: در سال هاي گذشته براي 
محدوده ناپايدار بسته تشويقي وجود نداشت. سال گذشته مصوبه اي 
تعيين شد و با حضور رئيس جمهور در مناطق ۱۷ و ۱۸ تهران تدوين 
اين بسته هاي تشويقي مورد تأكيد قرار گرفت و مقرر شد بسته اي براي 
۱۴ هزار هكتار بافت ناپايدار  تدوين شود.  مدير عامل سازمان نوسازي 
شهر تهران افزود: محدوده هايي در منطقه ۴ مانند شميران نو و خاك 
سفيد جزو بافت ناپايدار هس��تند و باقي اين بافت ها در جنوب تهران 
قرار دارند كه قطعاً به موازات ساخت مس��كن در اين محدوده تأمين 
س��رانه هاي خدماتي نيز انجام خواهدش��د تا منجر به ارتقاي كيفيت 

زندگي در اين نقاط شود. 
هدايت در ادامه گفت: در محدوده هايي كه كار نوسازي در آنها نيز طي 
ساليان گذشته متوقف بود، مانند كن در منطقه ۵، گلابدره و سيمين 
دره در منطق��ه يك و نفرآب��اد در منطقه ۲۰ به عل��ت نبود طرح هاي 
شهري و به رسميت نشناختن سكونت در اين محدوده ها شاهد شرايط 
نامساعدي بوديم كه در نهايت براي بهبود اين وضعيت اقدام به تهيه، 
تصويب و ابلاغ طرح هاي موضوعي در آنها شديم و برايشان پروژه هاي 

خدماتي تعريف كرديم. 
مدير عامل سازمان نوسازي شهر تهران همچنين در خصوص فروش 
متري مسكن نيز گفت: درباره اين موضوع جلساتي در سازمان بورس 
داش��تيم و به رغم پيگيري هاي انجام شده سازمان بورس هنوز مصوبه 
تعيين ش��ده در اين زمينه را اب��لاغ نكرده اين در حالي  اس��ت كه اين 
طرح نقدينگي را به سمت توليد مسكن هدايت مي كند و باعث ايجاد 
اميدواري بين شهروندان مي شود. هدف ما نيز الگوسازي و استفاده از 
مشاركت بخش خصوصي است. كس��ي كه در حوزه مسكن تخصص 

داشته باشد هم بعيد است با اين طرح مخالف باشد. 

جریمه شكار غيرمجاز ۴ برابر شد
در پي تش�كيل چهارمين جلس�ه ش�وراي عالي محيط زيس�ت، 
معاون محيط زيس�ت طبيعي و تنوع  زيس�تي س�ازمان حفاظت 
محيط زيست از افزايش ۳/۹ برابري جريمه شكار غيرمجاز خبر داد. 
حس��ن اكبري، معاون محيط زيس��ت طبيعي و تنوع زيستي سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت گف��ت: بر اس��اس تصوي��ب ش��وراي عالي 
محيط زيس��ت جريمه ش��كار غيرمجاز حيات وحش 3/9 برابر ش��د. 
اميدوارم اين جرايم بتواند بازدارندگي ايجاد كند و مورد استفاده قرار 
بگيرد. طبقه بندي ما براي تعيين بهاي ضرر و زيان، بر اساس وضعيت 
حفاظتي هر يك از گونه هاست. برخي از آنها در خطر انقراض هستند، 
بنابراين جريمه در نظر گرفته شده خيلي بالاتر است. گونه هاي حمايت 
و حفاظت ش��ده در رده بعدي قرار دارند. در نهايت ض��رر و زيان براي 
گونه هاي عادي و حتي غير بومي مانند پرندگان زينتي نيز در نظر گرفته 
شده است.  اكبري تصريح كرد: به  عنوان مثال جريمه شكار هر رأس آهو 
و جبير، كل و بز و قوچ و ميش قبلًا ۲۵ ميليون تومان بود، الان به حدود 
9۸ ميليون تومان افزايش پيدا كرده است. بر اساس تبصره اي، اگر گونه 

شكار شده ماده باشد، ميزان جريمه افزايش مي يابد. 
گفتني است چهارمين جلسه ش��وراي عالي حفاظت محيط زيست با 

حضور رئيس جمهوري ۱۴ ارديبهشت برگزار شد. 

زهرا چيذري 
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